
عقب نشینی یعنی خیانت

امیررضا واعظ آش�تیانی*: اگر صحبت آقای باخ درباره 
تعهد ایران به کمیته بین المللی المپیک صحت داشته 
باش��د خود آقایان باید پاسخگو باشند که با چه دلیلی 
این تصمیم را گرفته اند. باید بگویند در کجا این مسأله 
نهایی شده که ورزشکاران جمهوری اسلامی ایران که ۴۱ 
سال است رژیم صهیونیستی را به رسمیت نمی شناسند، 
حالا باید با ورزش��کاران این رژیم مسابقه دهند. وقتی 
یک عرف و رویه ای ایجاد می شود، تبدیل به یک قانون 
نانوشته می شود. چطور کمیته بین المللی المپیک ۴۱ 
س��ال این مس��أله را رصد نکرده است و حالا دارد رصد 
می کند؟ سوال اینجاست. البته می دانیم دشمنی آمریکا 
و اسرائیل با امت اس��لامی از جمله جمهوری اسلامی 
ایران پایانی ندارد و آنها به این واس��طه تلاش می کنند 
که ورزشکاران ایران را وادار کنند تا با ورزشکاران رژیم 
صهیونیستی مسابقه دهند. ما هیچگاه این کار را انجام 
نداده ایم و البته ورزش��کاران م��ا همواره با یک ظرافت 
خاصی بهانه ای جور می کردند و در مسابقات هم حاضر 
نمی ش��دند. همین حالا هم ورزشکاران ما می توانند با 
این کار در مسابقات شرکت نکنند اما به هر حال درباره 
صحبت های باخ، قطعا وزارت ورزش حق نداشته چیزی را 
امضا کند و حتما این تصمیم در جای دیگری گرفته شده 
 که باید به طور شفاف بگویند این تصمیم در کجا گرفته

شده است.
این رویه که ۴۱ سال با آن مخالفت شده، حالا چطور 
قرار است انجام شود. ضمن اینکه ورزشکاران ما همیشه 
ورزشکاران رژیم غاصب صهیونیستی را دشمن بشریت 
می دانن��د و این رژیم ثابت کرده هم��واره به هیچ قوم و 
ملتی رحم نداشته بویژه به ملت فلسطین، بنابراین یکی 
از راه های اعتراض ما رودررو نشدن با چنین رژیم سفاکی 
است. تحلیل و برداشت من این است که اگر صحبت های 
توماس باخ درست باشد که امیدوارم نباشد، ما داریم نسبت 
به مواضع ۴۱ س��اله خودمان عقبگرد می کنیم، بنابراین 
مس��ؤولان امر باید توجه داش��ته باشند که آمریکایی ها 
و صهیونیس��ت ها با افکار پلیدشان به دنبال این هستند 
که ارزش های ما را یکی پس از دیگری تسخیر و ما را از 
باورها ی مان دور کنند و این بر کسی پوشیده نیست. باید 
روحیه انقلابی و حق طلبی در وجود مسؤولان ما باشد که با 
این بهانه ها تحت تأثیر قرار نگیرند. امروز کمیته بین المللی 
المپیک و فیفا تحت تأثیر لابی های صهیونیست  هستند و 
برخی  از آنها به واسطه رفتارهای سیاسی و تطمیع برخی 
مسؤولان در عرصه بین المللی کارشان را پیش می برند. باید 
با این برنامه های هدفمند و موضوعات اینچنینی با درایت 
برخورد و سعی کنیم وارد بازی آنها نشویم، چرا که آنها 
علاقه دارند با سوژه های متعدد ما را وارد این بازی کنند و ما 
به گونه ای بازی بخوریم که آنها علاقه مند هستند. مسؤولان 
ما می توانند با هوشیاری، دقت عمل و تصمیم گیری های 

بجا برخی از برنامه  های آنها را خنثی کنند.
ام��ا درباره اتفاقی که برای ۴ تی��م ایرانی حاضر در 
لیگ قهرمانان آس��یا افتاده باید بگویم این نشان دهنده 
ضعف مدیریتی بویژه در مجموعه ورزش ما است و هر 
جا که نتوانیم از حق مردم و کشورمان دفاع کنیم، آنها 
یک گام جلوتر می آیند. تا زمانی هم که افراد شایس��ته 
در جایگاه های اجرایی کشور قرار نگیرند، شاهد چنین 
اتفاقاتی خواهیم بود. یکی از مطالبات مردم ایران انتخاب 
افراد شایس��ته برای پست های مدیریتی است که ما به 
ندرت در کشورمان می بینیم. همین عدم شایسته سالاری 
باعث ش��ده اف��راد ناکارآمد تصمیم��ات غلط بگیرند و 
صدماتی را به دس��تگاه های اجرایی کش��ور وارد کنند. 
فدراسیون ما در چند سال  گذشته به لحاظ عملکردی، 
عدم آش��نایی با دیپلماسی ورزش��ی و عدم استفاده از 
ظرفیت دیپلماس��ی سیاسی، ضعیف ترین دوره خود را 
داشته است. باید این ضعف مدیریتی را آسیب شناسی 
کرد که چرا عربستانی ها به بهانه تعرض به سفارت شان 
در ۴-3 س��ال گذشته قانون بازی در زمین بی طرف را 
اجرای��ی کردند و عدم پیگیری، عدم دقت و عدم ارجاع 
ش��کایت فدراس��یون ما به دادگاه CAS هم باعث شد 
 عربس��تانی ها سیاس��ت را وارد ورزش کنند. همان جا

نشان دادیم اولین شکست را پذیرفته ایم. اگر امروز هم 
می بینیم میزبان��ی را می خواهند از ما بگیرند، به خاطر 
این اس��ت که مدیران ما قبلًا ناشایست بودن خودشان 
 را نشان داده اند. این فشارها را آمریکا و صهیونیست ها

 به حمال های خودش��ان در عربس��تان، امارات و... وارد 
می کنن��د و آنها به عنوان حمال سیاس��ی و ورزش��ی، 

دنبال کننده سیاست های شکست خورده آنها هستند.
*مدیر عامل اسبق باشگاه استقلال

مدافع خارجی استقلال وارد تهران شد

مدافع خارجی تیم فوتبال اس��تقلال که اعلام کرده بود 
قصد بازگش��ت به ایران را ندارد، دیروز وارد تهران ش��د. 
یکی از دغدغه های تیم استقلال در نقل وانتقالات زمستانی، 
بازگشت یا عدم بازگشت هروویه میلیچ، مدافع کروات شان 
به تهران بود. این مدافع که چندی پیش اعلام کرده بود 
قصد بازگش��ت به تهران و ادامه همکاری با استقلال را 
ندارد، بعدازظهر دیروز وارد تهران شد تا از امروز یکشنبه 

در تمرینات آبی پوشان حضور یابد. 

یادداشت

ورزشی

خبر

کاپیتان تیم دوچرخه سواری ایران ۴ سال محروم شد
اتحادیه جهانی دوچرخه سواری، کاپیتان تیم  ملی دوچرخه سواری ایران را ۴ سال از حضور در میادین ورزشی محروم کرد. اتحادیه جهانی 
 دوچرخه سواری )UCI( مهدی سهرابی، کاپیتان تیم  ملی دوچرخه سواری ایران را به دلیل استفاده از ماده ممنوعه محروم کرد.
این  اتحادیه تصمیم گرفت کاپیتان تیم  ملی دوچرخه سواری را به مدت ۴ سال از حضور در میادین ورزشی محروم کند.

آخرین تیر در نبود دیپلماسی ■
حالا کارد به اس��تخوان رسیده و تنها راه پیش رو برای 
فوتبال ما کناره گیری است. مسؤولان ورزشی ما دیروز شنبه 
تصمیم نهایی خود را گرفتند و حالا باید کورسوی امیدی 
داشت که در کنفدراسیون فوتبال آسیا از این تصمیم بترسند 
و عقب نش��ینی کنند. اگر این اتفاق رخ دهد و حکم مزبور 
معدوم ش��ود، تیم های ما در لیگ قهرمانان آسیا همچنان 
حضور خواهند داش��ت اما ورزش ما به یاد می آورد که در 
این برهه هیچ کس کاری برای فوتبال نکرد جز همان تهدید 
آخری که مدیران ما عملیاتی کردند. اگر هم به هر دلیلی 
مس��ؤولان  ای اف سی عقب نشینی نکردند، آن وقت باید به 
حال ورزش مان گریست که اینچنین غریبانه گوشه رینگ 
افتاده و نه حمایت داخلی را پش��ت س��رش می بیند و نه 

مروتی از سوی خارج. 
چه راهکارهایی پیش روی ما بود؟ ■

ب��ه طور کلی در حال حاضر فوتب��ال ایران 3 راه پیش 
رو دارد. راه اول، تصمی��م جدی��د AFC را بپذیریم و جز 
تیم های عربس��تانی از سایر تیم های آسیایی هم در کشور 
ثال��ث میزبانی کنیم؛ ای��ن تصمیم معنای��ی جز پذیرش 
بی چ��ون و چرای این حکم غیرمنطقی ن��دارد و بر ادعای 
واه��ی ناامن بودن ایران صحه می گذارد. راه دوم اما تحریم 
لیگ قهرمانان آسیاس��ت؛ تصمیمی سخت و پرهزینه که 

 اتخ��اذ آن تبعات زیادی برای فوتبال ایران خواهد داش��ت.
۴ باشگاه ایرانی اگر امروز به صورت رسمی تصمیم بگیرند 
که در این مسابقات حضور نیابند، باید صابون محرومیت های 
طولانی مدت از لیگ قهرمانان و همچنین جریمه های سنگین 
مالی را به تن بمالند؛ اتفاقی که قطعا ضربات سنگین مادی 
و معنوی به فوتبال ایران وارد می کند. راه سومی هم در این 
میان وجود دارد که البته چندان امیدی به وقوعش نیست 
و آن هم لابی فدراسیون نش��ینان با مدیران کنفدراسیون 
فوتبال آسیاست. آنها باید خیلی سریع و با انجام رایزنی های 
مربوط AFC را قانع کنند که ایران مشکلی برای میزبانی 
رقابت های فوتبال ندارد و می تواند مثل سالیان گذشته این 
کار را به شکل خوبی انجام دهد. در این میان شاید دعوت 
از نمایندگان  ای اف سی به ایران، سریع ترین راه برای اثبات 
امنیت حاکم بر کشور باشد که البته با توجه به تصمیم قطعی 
کنفدراسیون فوتبال آسیا و انفعال مدیران فدراسیون فوتبال، 
بعید است این اتفاق به سرعت رخ بدهد و در نهایت باید دید 
عاقبت این ماجرا برای فوتبال ایران چه خواهد بود. هر چه 
هست باید حد فاصل روز شنبه و یکشنبه قبل  از اینکه رای 
نهایی صادر شود مسؤولان ما چنین کار مهمی را انجام دهند، 
چرا که در صورت عملیاتی شدن کناره گیری تیم های ایرانی 
قطعا جرایم سنگین و محرومیت های آتی پیش روی فوتبال 
ما خواهد بود که این اتفاق آثار مخربش را خواهد گذاشت.

■ AFC پاسخ محکم رئیس کمیته المپیک به
رئیس کمیته ملی المپیک می گوید اگر چنین تصمیمی 
که تیم های باش��گاهی ایران در خانه بازی نکنند، قطعی 
گرفته ش��ود ما در مسابقات ش��رکت نخواهیم کرد. رضا 
صالحی امیری درباره تصمیم AFC مبنی بر بازی نکردن 
تیم های باشگاهی فوتبال ایران در خانه بیان کرد: باید این 
مسأله را در دایره یک موضوع جامع تری ببینید که دشمنی 
استکبار جهانی با انقلاب اسلامی است. امروز مسأله فوتبال 
و ورزش جدا از مس��أله سیاست نیس��ت. بخشی از فشار  
استکبار جهانی از طریق ورزش است و این هم بخشی از 
این پروژه اس��ت که نشاط و ش��ادکامی را از مردم بگیرد. 
او ادام��ه داد: یک��ی از حوزه هایی که روی آن برنامه ریزی 
کرده اند همین اس��ت و یک مسأله کاملا دروغ و جعلی را 
عنوان کرده اند. همه می دانند ما در یک فضای امن هستیم 
و ایران در منطقه از امن ترین کشورهاس��ت. حادثه ای که 
اتفاق افتاد ناگوار بود و رسما جمهوری اسلامی مسؤولیت 
آن را پذیرفت اما ادامه دادن آن به نوعی انتقام جویی از ملت 
است. نمی خواهم وارد ابعاد سیاسی موضوع شوم اما کسانی 
که این رفتار را انجام می دهند فاقد اقتدارند و عملا به عنوان 
بازیچه استکبار جهانی عمل می کنند. صالحی امیری درباره 
 AFC موضع ایران گفت: یکش��نبه)امروز( هیات اجرایی
جلسه دارد و قطعی اعلام می کند. اما ما برای حفظ اقتدار 
و اعتبار نظام هیچ وقت فش��ار و تحقیر را تحمل نخواهیم 
کرد. رس��ما  اعلام شده اگر چنین تصمیم گرفته شود ما 
در مسابقات شرکت نخواهیم کرد. تبعات آن هم بر عهده 

کسانی است که این تصمیم را می گیرند. 
ایستادگی آخرین سنگر بود ■

حتمالا وقتی شما در حال خواندن این متن هستید، تکلیف 
نهایی فوتبال ما در لیگ قهرمانان آسیا مشخص شده است. 
روز گذش��ته با تصمیم هر ۴ باش��گاه ایرانی )پرسپولیس، 
استقلال، شهرخودرو و سپاهان( قرار شد سرانجام یک جای 
کار ایستادگی کنیم و دیگر به دستگاه فاسد فوتبال آسیا باج 
ندهیم. دولتی که در آن مذاکره شرط و اصول هر دیپلماسی 
بود، سرانجام کار را به جایی کشاند که هیچ راهی برای مان 
باقی نماند جز ایس��تادگی و قطعا تحمل خس��ارت هایی 
 در آین��ده. ام��ا باید بهای ایس��تادن را داد. دیروز مدیران

هر ۴ باشگاه ما که امسال نماینده کشورمان در لیگ قهرمانان 
آسیا هستند، یکصدا عنوان کردند اگر کنفدراسیون فوتبال 
آس��یا عقب نشینی نکند و محرومیت ما از میزبانی را اجرا 
کند، ما هم دیگر در آسیا بازی نمی کنیم. چرا کار به اینجا 
کشید را در مطالب بالا توضیح دادیم اما به واقع هم اینک 
 چه چیزی برای مان باقی مانده بود که باید باز هم سازش

 می کردیم؟ 
فوتبال ما دل به دیپلماس��ی بس��ته بود و تا صبح روز 
گذش��ته هم امید به این موضوع داش��ت اما متاسفانه آن 
چی��زی که باید از پیش انجام می ش��د، انجام نش��د تا ما 
مجبور به این حرکت شبه انتحاری شویم. این آخرین تیر 
در ترک��ش ما بود. حالا دو حالت بیش��تر رخ نمی دهد؛ یا 
مدیران »ای اف سی« به سادگی قید فوتبال ما را می زنند 
و می گوین��د هیچ مش��کلی با کنار کش��یدن نمایندگان 
ش��ما نداریم که در این صورت باید از فدراس��یون فوتبال 
ت��ا وزارت ورزش و نهادهای بالادس��تی ای��ن فاجعه را به 
گردن بگیرند. قطعا اگر دس��تگاه سیاس��ی ما کارش را به 
موقع انجام می داد، کار به اینجا نمی کش��ید اما کل هفته 
گذشته که رقبای ما در آسیا در حال پیچیدن این نسخه 
مرگبار بودند، متاس��فانه هیچ فعالیتی را از سوی مدیران 
ورزشی و سیاسی مان شاهد نبودیم. آنها هم مثل رسانه ها 
لاب��د بی خبر بودند! اما حال��ت دوم که احتمالش چندان 
هم نیست، عقب نش��ینی کنفدراسیون فوتبال آسیاست. 
اگر امروز خبر خوش��حال کننده ای از مالزی مخابره شود، 
یعنی فوتبال ما نان ایستادگی اش را خورد. در این صورت 
دیگر بود و نبود دس��تگاه دیپلماسی هیچ اهمیتی ندارد. 
آنها وظیفه خود را بموقع انجام ندادند و اگر به هر ترتیبی 
امروز یکشنبه شاهد کوتاه آمدن کنفدراسیون فوتبال آسیا 
باشیم، باید آن را تمام قد به ایستادگی مدیران فوتبال مان 
نس��بت دهیم. آنها بودند که روز گذشته طی یک تصمیم 
بس��یار سرنوشت ساز و حیاتی رای به کناره گیری دادند و 
امیدواریم حالا که دستگاه مذاکره ما فشل و خارج از کاربرد 
است، این ایستادگی مان جواب بدهد. شاید خیلی ها نسبت 
به این تصمیم انتحاری گله هایی را داش��ته باشند اما چه 
راهکاری برای فوتبال ما جز این باقیمانده بود؟ ایستادگی 

آخرین راهی بود که پیش روی ما قرار داشت.

 در سایه غفلت مدیران وزارت ورزش، نمایندگان ایران 
تهدید کردند از  لیگ قهرمانان فوتبال آسیا کناره گیری می کنند

ورزش هم دایورت

یکشنبه 29 دی 1398
وطن امروز     شماره 28۴6

ورزش کشور در وضعیت بسیار بحرانی و 
حساسی به سر می برد؛ فشار بین المللی 
که رد پای سیاست غرض ورزانه غربی ها در آن مشهود است 
از یک طرف و انفعال و کم کاری مدیران تصمیم گیر ورزشی 
از سوی دیگر. چه کسی باید سیاست های دیپلماسی ورزش 
را تبیین کند و چه کسانی باید آن را اجرا کنند؟ بدون شک 
وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک 2 نهاد بالادستی در امور 
ورزش کشور به حساب می آیند که باید تلاش این 2 نهاد را 
برای کم کردن فش��ارهای بین المللی شاهد باشیم. جدایی 
سیاست از ورزش شعاری است که همواره از سوی نهادهایی 
مثل فیفا و کمیته بین المللی المپیک می ش��نویم اما آنچه 
واقعیت دارد و ما در عمل می بینیم، چیز دیگری است. به بهانه 
تحریم های آمریکا نه فیفا و نه کمیته ملی المپیک نمی توانند 
کوچک ترین کمک مالی به ورزش ما کنند و مرتب تحریم ها 
را بهانه می کنند اما وقتی پای حضور بانوان در ورزشگاه های 
ایران به میان می آید، آنگاه شاهد سیاست های دیگری هستیم. 
ورزش ایران از ابتدای انقلاب اس��لامی، طبق ارزش ها 
و قوانین داخلی برای به رسمیت نشناختن رژیم جعلی و 
اشغالگر قدس، از مواجهه با نمایندگان این رژیم خودداری 
کرده اس��ت با این وجود، رژیم صهیونیستی در سال های 
اخی��ر همه توان خود را به کار بس��ته تا ب��ا بهانه همین 
موض��وع، محرومیت هایی را برای ورزش ایران پدید آورد؛ 
در مواردی مثل تعلیق فدراسیون جودو هم موفق به انجام 
چنین کاری ش��د. طبیعتا در چنین فضایی، باید بیش از 
پیش امر دیپلماسی ورزشی را جدی  گرفت. شاید یک دهه 
قبل با چند لابی ساده می توانستیم متحدان استراتژیک مان 
را  پای کار بیاوریم و از این دست دسیسه های صد درصد 
سیاس��ی، کشتی ورزش مان را بی آس��یب عبور دهیم اما 
حالا فش��ارها به بالاترین حد رس��یده و این یعنی ما باید 
با بیشترین توان و شاخص ترین مدیران مان به این جنگ 

کاملا سیاسی برویم.

پشت پرده سفر سلطانی فر و صالحی امیری به سوییس چه بود و چرا توماس باخ، رئیس کمیته بین المللی المپیک  از تعهد جدید ایران حرف می زند؟

خواب زمستانی
پرونده

    مانور مشکوک باخ     
توماس باخ بلافاصله بعد از دیدار با آقایان صالحی امیری 
و س�طانی فر با رویی گش�اده خودش را به پیس�ت اسکی 
بازی های المپیک لوزان سوییس می رساند و در اقدامی که 
قطعا اتفاقی نبوده، ورزشکار جوان کشورمان را کنار نماینده 
رژیم صهیونیستی و همچنین آمریکا قرار می دهد و عکس 
یادگاری می اندازد. ثمره پیگیری های خبرنگاران در تهران 
این شد که آقایان هر نوع امضا و تعهدنامه ای را از بیخ و بن 
تکذی�ب کردند و ما در حالی که نگاه مان به عکس خندان 
باخ است و خنده روی صورت مان ماسیده، سعی می کنیم 
همه چیز را باور کنیم. در اوج زمستان هستیم و چند ماه به 
المپیک تابستانی مانده اما اگر آن روز به هر شکلی شاهد 
ضرر و زیان کاروان ورزشی کشورمان باشیم، باید با صدای 
بلند بگوییم خواب زمستانی موجب این ضایعه شد. فشار 
حداکثری لابی های صهیونیست روی ورزش و کشور ما است 
و اگر جنس مدیریت ما متناسب با این فشار نباشد، قطعا ضرر 

و زیان بزرگی را شاهد خواهیم بود.

    واقعیت دقیقا چیست؟     
رس�انه وظیفه دارد آنچه به وقوع پیوس�ته را به مردم 
گزارش ده�د. طبیعتا ما حرف های وزی�ر ورزش و رئیس 
کمیته ملی المپیک کش�ورمان را بیش�تر باور می کنیم تا 
آن چیزی که توماس باخ مطرح کرده است اما همین امروز 
می خواهیم بدانیم دقیقا دلیل سفر به سوییس چه بوده و 
چ�را باخ صحبت از رفع محرومیت ورزش کش�ورمان در 
المپیک کرده است؟ آیا پیش از این ما در خطر حذف کامل 
از المپی�ک 2020 توکیو بودی�م؟ اگر ماندن ما در المپیک 
مبتنی بر دادن تضمین نامه کتبی بوده و این اتفاق به هر 
نحوی رخ داده است، چرا نباید امروز اهالی رسانه و مردم 
از آن مطلع باشند؟ آیا باز هم شاهد پنهان کاری هستیم؟ 
حض�ور در المپیک برای ورزش و مردم ما اهمیت بس�یار 
زیادی دارد اما بهای آن چیست و دقیقا باید تن به چه کاری 
بدهیم؟ پیش تر رسول خادم )رئیس وقت فدراسیون کشتی 
که از سمتش استعفا کرد( از مسؤولان ورزشی )مخصوصا 
وزارت ورزش( خواس�ته بود مدیران بالا دس�تی جلوتر از 
ورزش�کاران وارد گود شوند و موضوع مهم عدم مقابله با 
ورزش�کاران رژیم جعلی صهیونیستی را روشن کنند. ما 
از دستگاه دیپلماسی ورزش و همچنین کشورمان انتظار 
داریم در این بازی مهم بازنده فشار غربی ها نشوند. همان 
طور که در ۴1 سال گذشته هم پای آرمان های اصلی انقلاب 
ماندیم و هم بدون کمترین آسیب در مجامع بین المللی و 
جهانی افتخارآفرینی کردیم، این بار همان گونه محکم، باید 
کشتی ورزش مان را در دریای هم اینک مواج حاشیه ها و 

فشارها، به سلامت به ساحل آرامش برسانیم.
طبیعتا کار س�ختی را پیش رو داریم، از این رو انتظار 
می رود مدیران ارشد و تصمیم ساز، با توان بسیار بیشتری 
پای کار باش�ند. امروز بس�ادگی و در غفلت دیپلماس�ی، 

کنفدراسیون فوتبال آسیا حق باشگاه های ایرانی را پایمال 
می کن�د و در هجوی مضحک به بهان�ه ناامن بودن ایران، 
میزبانی را از نمایندگان ما می دزدند. در دش�منی بیگانه، 
در خرابکاری آنها، در فش�ار حداکثری دشمن برای نابود 
کردن ورزش کش�ورمان، نه ش�کی داشتیم و نه غافلگیر 
ش�دیم اما این سوال پیش روی مان است که چرا مدیران 
ورزش�ی و سیاسی ما در طول یک هفته گذشته که رقبا، 
نامه محرومیت ما را به کنفدراس�یون فوتبال آس�یا برده 
بودند هیچ نکردند و تازه وقتی رس�انه های عربی خبر را 
دادند، با 2۴ ساعت تاخیر آن را تایید کردند؟ هفته گذشته 
دس�تگاه دیپلماسی و ورزش ما منفعل بود و ثمره اش شد 
 محرومیتی که حالا از آن مطلع ش�ده ایم و اگر در فاصله
7 ماه به آغاز المپیک 2020 توکیو همچنان منفعل بمانیم 
یا آنچه کردیم را به رس�انه ها نگوییم، ش�اید در آس�تانه 
 المپیک باز هم شاهد یک شوک دیگر به ورزش کشورمان 

باشیم. 

 هفته گذشته بدون آنکه از قبل خبری به صورت رسمی 
اعلام شود، ناگهان شاهد سفر چند روزه وزیر ورزش و رئیس 
کمیته ملی المپیک به مقر کمیته بین المللی المپیک بودیم. 
اگر چه از سفر مسعود سلطانی فر و رضا صالحی امیری چند 
عکس با توماس باخ را مشاهده کردیم اما به صورت مشخص 
هیچ صحبتی از دلیل اصلی این س��فر نشد. صالحی امیری 
چهارش��نبه هفته قبل در نشست خبری با خبرنگاران به 
ص��ورت اجمالی به این س��فر و خروجی هایش پرداخت و 
از لاب��ی برای حل تعلیق فدراس��یون جودو گفت اما خبر 
مهمی که همان روز از س��وی س��ایت »اینس��اید د گیم« 
مخابره شد، حواس جامعه ورزش را به خودش جلب کرد. 
ه��ر چند وزیر ورزش و رئیس کمیته ملی المپیک برآیند 

س��فر به سوییس و دیدارهای شان را مثبت ارزیابی کردند 
اما مصاحبه ای که پس از بازگش��ت آنها به نقل از توماس 
باخ منتش��ر شد، حاش��یه هایی را به همراه داشت. در این 
مطلب آمده بود: »توماس باخ اعلام کرد کمیته بین المللی 
المپی��ک، ورزش ایران را محروم نکرده، چون کمیته ملی 
المپیک ایران نامه کتبی داده که سیاست های تبعیض گونه 
را در رقابت های ورزشی پایان خواهد داد«. باخ اعلام کرده 
اس��ت این نامه را که از طرف کمیت��ه ملی المپیک ایران 
به IOC ارس��ال شده، مسعود س��لطانی فر، وزیر ورزش و 
س��یدرضا صالحی امیری، رئیس کمیته ملی المپیک ایران 

امضا کرده اند. این خبر در ش��رایطی منتشر شد که پیش 
از این به خاطر اتفاقاتی که برای س��عید ملایی و جودوی 
ای��ران رقم خورده ب��ود، س��یدرضا صالحی امیری و آرش 
میراس��ماعیلی در نامه ای به فدراس��یون جهانی و کمیته 
بین المللی المپیک پایبند بودن به منشور المپیک را امضا 
ک��رده بودن��د. با این حال پس از حض��ور صالحی امیری و 
سلطانی فر در سوییس، این موضوع مطرح شده است که آنها 
با امضای مشترک پای یک نامه این پایبند بودن را دوباره 
متعهد شده اند. این در حالی است که در گزارش دیدارهای 
توماس باخ که روی خروجی سایت کمیته بین المللی قرار 

گرفته، تاکید شده در دیدار توماس باخ با صالحی امیری و 
سلطانی فر درباره مسائل ورزش ایران بحث و گفت وگو شده 
و به موضوع نامه هیچ اش��اره ای نش��ده است. با این وجود 
وقتی س��راغ روابط عمومی این دو نه��اد )وزارت ورزش و 
 کمیت��ه ملی المپیک( رفتیم ت��ا پیرامون این خبر عجیب

پ��رس و جو کنیم، با این جواب مواجه ش��دیم که این دو 
مدیر ورزش��ی کشورمان در سفر اخیر خود هیچ نامه ای را 
امضا نکرده اند. آنها از بیان جزئیات خودداری کردند اما به 
خبرنگار ورزش��ی »وطن امروز« اعلام کردند در این سفر 
هیچ نامه ای از س��وی این دو مدیر امضا نش��ده و قرار هم 
نیست چیزی را امضا کنیم که در آن خلاف خطوط قرمز 

نظام عمل شود. 

    سفر مهم  وزیر  ورزش  و  رئیس کمیته ملی المپیک به  سوییس      

به فاصله 2۴ ساعت بعد از اینکه فدراسیون فوتبال به صورت رسمی اعلام کرد کمیته اجرایی کنفدراسیون فوتبال 
آسیا در نامه ای عنوان کرده تیم های ایرانی حق میزبانی در لیگ قهرمانان آسیا را ندارند، مدیران این ۴ تیم جلسه ای 
را با مسؤولان فدراسیون و وزارت ورزش تشکیل دادند و خروجی این شد در صورتی که یکشنبه)امروز( »ای اف سی« 
همچنان روی این حکم پافشاری کند، ما چاره ای نداریم جز کنار رفتن از این مسابقات. کار نباید به اینجا می کشید 
و حالا که رسیده، طبیعتا تنها راه پیش روی باشگاه های ما همین انصراف است که همه می دانند چه عواقبی برای ما 

دارد اما چاره  چیست. در برابر این حکم یکطرفه و ضدایرانی چه کاری باید انجام داد؟ 
هر ۴ تیم ایرانی اعلام کردند در صورتی که امروز کنفدراسیون فوتبال آسیا همچنان روی حکمش پافشاری کند، 
آنها حتما این رای خود را عملی خواهند کرد. این آخرین راهکار فوتبالی است که متاسفانه نه مسؤولان وزارت ورزش 
دلی برایش س�وزاندند و نه مدیران وزارت امور خارجه فکری به حالش کردند. بدون تردید قبل از اینکه مس�ؤولان 
ورزش دیگر کش�ورها چنین خواس�ته ای را به دفتر  ای اف س�ی ببرند )عدم بازی در ایران به بهانه واهی نبود امنیت( 
این مدیران سیاسی ش�ان بودند که با یکدیگر لابی کردند. چه کس�ی باور می کند وزارت خارجه سعودی و امارات یا 
دیگر کش�ورها در این باره مش�ورت نکرده باشند؟ ورزش نه تنها از سیاست جدا نیست که حالا برای بار هزارم ثابت 
شده ریشه درهم تنیده اند. سوال مهم این است که دقیقا هفته گذشته که چنین طرحی را آنها به شور گذاشتند و 
در کمیته مسابقات توانستند رای آن را هم بگیرند، مسؤولان ورزشی و سیاسی ما چه می کردند؟ فدراسیون فوتبال 
و مهدی تاج که سمتی مهم در کمیته مسابقات دارد، نباید دیگر مسؤولان سیاسی کشور را از این اتفاق مهم خبردار 
 می کردند؟ در بهترین حالت می شود مدعی شد آنها بی خبر بودند که در این صورت وای بر دستگاه دیپلماسی ورزشی و

سیاسی ما. 


